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»حال محیط زیست فارس خوب نیست« ؛ تالاب های استان 
یک به یک در حال خشک شدن هستند؛ در حوزه نشست 
زمین رکورددارشده ایم و هنوز هم به دنبال رتبه های نخست 
در حوزه کشــاورزی، کشت گندم و کشــت ممنوعه برنج 
که آبخوان های اســتان را به نابودی کشانده اند، هستیم.به 
گزارش ایلنا، فعال محیط زیســت با بیان اینکه سه تالاب 
بختگان، طشــک و کمجان در کنوانسیون جهانی رامسر به 
ثبت رســیده اند، می گوید: تالاب های ارژن، کافتر، پریشان 
و مهارلو از دیگر تالاب های اســتان فارس هســتند که در 
سال های گذشته تقریبا اکثر  آنها یا کاملا یا بخش اعظمی از 
آن ها خشــک شده اند. محمد درویش در گفت و گو با ایلنا 
بااشــاره به اینکه تالاب کمجان در فارس به نســبت بقیه 
تالاب ها وضعیت بهتری دارد، می افزاید: بخشی از تالاب های 
طشک و کمجان توانسته اند به همت فعالان محیط زیست 

حفظ و حقابه داشــته باشــند اما مابقی تالاب های استان 
وضعیت قابل قبولی ندارد. این فعال محیط زیســت با بیان 
اینکه طی چند روز گذشته بررسی هایی که از مهارلو داشته 
ایم متاسفانه این تالاب هم به سرعت در حال خشک شدن 
اســت و رنگ آن به نارنجی، قرمز و صورتی تبدیل شــده 
است، بیان می کند: تالاب بختگان هم از این قاعده مستثنی 
نیســت.  وی با اشاره به مناســب بودن وضعیت بارندگی 
در سال گذشته به نسبت ســال های قبل تر که فرصتی را 
ایجاد کرد تا بتوان جان تازه درون تالاب ها دمید، می گوید: 
متاسفانه حقابه تالاب ها همچنان قربانی حقابه کشاورزی و 
صنعت در اســتان فارس می شــود که این مهم سبب شده 
است تا تالاب ها سهمی از این بارندگی ها نداشته باشند. این 
فعال محیط زیست با بیان اینکه حفر صدها چاه در اطراف 
تالاب پریشان باعث شــده تا حقابه این تالاب از بین برود، 

ادامه می دهد: متاسفانه تمام چشمه ها هم اطراف این تالاب 
خشک شده است.  درویش با اشاره به اینکه کشاورزی های 
زیاد باعث شــده تا در یک دهه اخیــر حدود 11 هکتار به 
واسطه شالیکاری به وسعت کشاورزی در استان فارس اضافه 
شــود، می افزاید: در مناطقی مانند سیوند که در سال های 
گذشته برنج کاری انجام نمی شد شاهد کشت برنج هستیم 
و این در حالی است که کشــت برنج از محدوده کامفیروز 
در اســتان فارس خارج شــود. وی با بیان اینکه کشاورزی 
افسار گسیخته و ناپایدار در استان فارس همچنان بیشترین 
میزان آب را در استان به خود اختصاص می دهد، می گوید: 
متاسفانه این مهم باعث شده تا رکورد فرونشست زمین در 
جهان به نام اســتان فارس ثبت شــود و سالانه شاهد 54 
ســانت فرونشست در دشت های بیان شهرستان های فسا و 
جهرم باشیم. درویش با بیان اینکه بزرگترین فروچاله کشور 

در مهدی آباد شهرستان ایج است، بیان می کند: شوربختانه 
وضعیت اســتان فارس در موضوع فرونشست بسیار نگران 

کننده است. 
این فعال محیط زیست در ادامه با بیان اینکه چیدمان توسعه 
در استان فارس باید بر اساس مزیت ها تعیین شود، می گوید: 
فارس استانی جذاب و ارزشمند از لحاظ جذابیت های تاریخی 
است و اماکنی مانند تخت جمشید، پاسارگاد، نقش رستم، 
بیشابور در جهان حرف برای گفتن دارد که در این شرایط 
نیاز اســت تا زیر ساخت های گردشگری تاریخی، فرهنگی، 
مذهبی و .... در استان فارس تشدید شود و وجود حرم مطهر 
هم از پتانسیل های بسیار مهم گردشگری این منطقه است. 
درویش در ادامه با بیان اینکه استحصال انرژی خورشیدی و 
راه اندازی مزارع خورشیدی در استان فارس می تواند سبب 
توسعه و رونق اقتصادی شــود، می افزاید: با توجه به وجود 
دانشــگاه شیراز و افراد تحصیلکرده شناسنامه دار در شیراز 
و استان فارس موضوع توریسم سلامت می تواند رونق ویژه 
ای را در استان فارس ایجاد کند. وی با بیان اینکه گسترش 
صنایع سبز و های تک می تواند در استان فارس زمینه های 
فرصت های اکو توریسم را توسعه دهد، بیان می کند: وجود 
مناطق جذابی مانند بهرام گور می تواند فرصت های کم نظیر 
در اکو سافاری را گسترش دهد. این فعال محیط زیست در 
ادامه با بیان اینکه مسئولان محیط زیست باید معابر تالاب ها 
را اصلاح و مهندسی کنند، می گوید: با توجه به اینکه بیش 
از 20 سال است که آب معابر به تالاب ها نمی رسد و چنین 
اظهار نظرهایی توسط مسئولان بسیار شگفت انگیز و جالب 
است.  درویش با بیان اینکه متاسفانه سازمان محیط زیست 
آن طور که باید از منافع محیط زیســتی اســتان فارس به 
صورت شایسته دفاع نمی کند، می افزاید: اما دیگر دستگاه ها 
مانند جهاد کشاورزی، وزارت صمت و وزارت نیرو به مراتب 
در حال تخریب وضعیت محیط زیســتی هستند و سازمان 
محیط زیســت و منابع باید در مرحله نخســت مدافع زیر 
مجموعه هایشــان باشــد. این فعال محیط زیست با بیان 
اینکه  اســتان های یزد و اصفهان بواسطه صنعتی شدن در 
ســال های گذشته  وضعیت مناسبی ندارند، می افزاید: بهتر 
است صنایع آب بر در اســتان فارس ایجاد نشود ؛ چرا که 
انتخاب و راه اندازی بعضی از صنایع به هیچ وجه متناســب 
با توان و انرژی کشور نیست. درویش در ادامه با بیان اینکه 
استان فارس جهت تامین آب شرب برای مردم نیاز به انتقال 
آب نــدارد، می گوید: بازچرخانــی آب و راه اندازی و مجهز 
کردن تمام شهرها به تصفیه خانه، ترمیم شبکه لوله کشی 
شــهری می تواند مشکل آب شــرب در فارس را حل کند. 
این فعال محیط زیســت با بیان اینکه آب شیرین کردن و 
انتقال آب از خلیج فارس به استان فارس به هیچ وجه صرفه 
اقتصادی نــدارد، می افزاید: با توجه به اینکه هزینه هر متر 
مکعب انتقال آب از خلیج فارس به فارس حدود ســه دلار 
 می شــود بنابراین نمی تواند صرفه اقتصادی برای کشاورزی 

و صنعت استان داشته باشد.

تالاب های ارژن، کافتر، پریشان و مهارلو خشکیدند
حقابه تالاب ها قربانی حقابه کشاورزی و صنعت در فارس می شود 

احیای آب انبارهای تاریخی باعث هویت بخشی شهر 
تربت حیدریه شده است

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی تربت حیدریه از اتمام 
مرمت و ســاماندهی دو آب انبار تاریخی این شــهر خبر داد و گفت: احیای آب 
انبارهای تاریخی تربت حیدریه باعث هویت بخشــی به این شــهر شده است.به 
گــزارش خبرنگار ایلنا، علی محمدی با اعلام این خبر افزود: این آب انبارها که 
در داخل بافت تاریخی شهر قرار دارد، بعد از مرمت با مشارکت بخش خصوصی  
به مراکز فرهنگی، گردشــگری و نمایشــگاهی  تبدیل خواهند شد.رئیس اداره 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی تربت حیدریه ادامه داد:  آب انبار 
تاریخی مسجد عماد در بخش زیرین مسجد و آب انبار شیر چهارسوق در هسته 
مرکزی شــهر قرار دارد. محمدی تصریح کرد: این آب انبارها با پلان مستطیل 
شــکل و دارای مخزن آب ، بادگیر و پلکان پاشیر هستند.وی گفت: بانی اصلی 
آب انبار عماد حاج شیخ عبدالرضا تربتی )پدر عماد تربتی( بوده که به دست معمار 
محمدحسن وصال ساخته شده است و سازنده آب انبار شیر چهارسوق اسحاق 
خان قرایی بوده اســت.رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
تربت حیدریه اظهار کرد: انجام امور مرمتی این آب انبارها با مساعدت شهرداری 
و شورای اسلامی شهر، اداره میراث فرهنگی، متولی و مشارکت بخش خصوصی 
با  اعتباری بیش از پنج میلیارد ریال مرمت و ساماندهی می شود.آب انبار مسجد 
عماد در ســال 1۳۸4 و به شــماره 11۹21  توسط سازمان میراث فرهنگی در 

فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

خبر

انبارهای بنادر مازنــدران به محل دپوی نهاده و ذرت های 
فاســد و آلــوده ای تبدیل شــده که به دلیــل ترک فعل 
بخش های مختلف، قابلیت مصرف دامی را از دســت داده 
اند.به گزارش مهر، دپوی ۷ هزار تن ذرت فاســد آلوده در 
انبارهای بنادر امیرآباد و نوشهر در حالی است که مرغداران 
و دامــداران برای تأمین نهاده ها با چالش های زیادی روبرو 
هســتند و گاه آن را بــا قیمت چند برابــری در بازار آزاد 
و ســیاه خریداری می کنند.کمبــود و گرانی نهاده همواره 
پاشنه آشیل برای صنعت دام و طیور در مازندران به شمار 
می رود و در گرانی قیمت مرغ و یا به کشــتار بردن دام ها 
تأثیر بســیار زیادی داشته است.سفر غیر منتظره و بازدید 
ســرزده رئیس قوه قضائیه از بنادر مازندران از زخم کهنه 
ای ســر بر داشت که معضل همیشــگی به شمار می رود، 
نهاده در انبار و دامدار در بیرون ســرگردان. فقط در بندر 
امیرآباد 2۹00 تن ذرت آلوده وجود دارد. نهاده هایی که نه 
می تــوان دور ریخت و نه می توان آن به عنوان خوراک دام 
و طیور استفاده کرد. رئیس دستگاه قوه قضائیه در بازدید 
از انبارهای بنادر امیرآباد و نوشهر با انتقاد از وضعیت بسیار 
نابسامان دپو و فاسد شدن نهاده و محموله های فاسد آن را 
از جهات مختلف موجب ضرر و زیان دانست و گفت: علاوه 
بر ضررهای مادی به واســطه تخصیــص ارز برای واردات 
یا هزینه هایی که برای معدوم ســازی آن صرف می شــود 
وجود محموله ای فاسد سبب سرایت به سایر محموله های 
موجود در انبار می شــود.حجت الاســلام محسنی اژه ای 
برای ترخیص محموله های فاســد در بنادر مازندران ضرب 
الاجل تعیین کرد و بعد از این ســفر متولیان امر دست به 
کار شــدند و نســبت به ترخیص محموله های فاسد اقدام 
کردند.رئیس عدلیه در ادامه با اشــاره به یکی از روندهای 
آســیب زا و دارای اشِــکال در امر ورود و خروج کالاها به 

بنادر که ســبب ماندگاری بالای آنها و به تبع آنها فساد یا 
متروکه شدنشان می شود، گفت: چرا اجازه داده می شود که 
مالکیت کالاهای موجود در انبارهای بنادر، دائماً دست به 
دست شود تا از این طریق، بهانه و زمینه ای برای ماندگاری 
بیش از موعد کالاها در انبارهای بنادر فراهم آید؟ چنانچه 
از ابتــدای ورود کالاها به بنــادر، ضمانت های مقتضی از 
صاحبان کالاها اخذ گردد، دیگر شاهد سهولت در تعویض 
مکرر مالکیت آنها نخواهیم بود. محموله 2۹00 تنی ذرت 
آلوده در بندر امیرآباد با پیگیری دســتگاه قضائی از بندر 
امیرآباد ترخیص و تخلیه شد. حجت الاسلام صادق اکبری 
رئیس کل دادگســتری مازندران با بیان اینکه 4۸ ساعت 
پس از ســفر رئیس قوه قضائیه نسبت به ترخیص و تخلیه 
محموله ذرت آلوده از بندر امیر آباد اقدام شده است گفت 
برای تعیین تکلیف کالاهای رسوب شده در بنادر مقرر شد 
که جلسه ویژه ستاد اقتصاد مقاومتی تشکیل شود. وی در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره بــه اینکه محموله 2۹00 
تنی ذرت آلوده با اعلام دانشگاه علوم پزشکی و استاندارد 
قابلیت مصرف دامی نداشــت با صدور مجوز برای مصارف 
صنعتی و الکل ســازی به مقصد شرکت حمل شد وی در 
عین حال پس از تشــکیل پرونده برای مدیران متخلف که 
با ترک فعل زمینه ســاز تضییع حقوق بیت المال شــدند، 
خبر داد.در بندر نوشهر علاوه بر محموله های فاسد، وجود 
10 هزار تن روغــن خوراکی و خودروهای لوکس ظرفیت 
انبارش این بندر را کم کرده اســت و بــه دغدغه فراروی 
متولیان امر تبدیل شده اســت. بازدید رئیس قوه قضائیه 
از این بندر نیز ســبب شد تا محموله های فاسد و مانده در 
انبارهای آن تعیین تکلیف شود چرا که به دلیل وجود این 

محموله ها ظرفیت انبارش بندر کاهش یافته است.
ســعید کیاکجوری مدیرکل بنــادر و دریانوردی مازندران 

درباره وجود شــرایط و دســتگاه خودروی لوکس در انبار 
گمــرکات این شــهر دلیل توقیــف آن را اجــرای قانون 
ممنوعیــت واردات خودروهای بالای 2500 ســی ســی 
ســفر کرده گفت بخشی از خودروها نیز به دلیل بدهکاری 

مالیاتی صاحبان خودرو توقیف شده است.
وی در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به دپوی 10 هزار 
تن روغن اظهار داشــت تاکنون نسبت به تعیین تکلیف 5 
هزار تومان و تخلیه آن اقدام شــده است.روند ترخیص و 
بارگیری کالاهای اساســی و روغن خام در بندر نوشهر از 
چند روز پیش از ســر گرفته شد و تعیین تکلیف محموله 
پنج هزار تنی انجام شده است. همچنین سعید نیک نفس 
ناظــر گمرکات مازندران نیــز در گفتگو با خبرنگار مهر از 
تخلیــه و بارگیری 1100 تن روغن خام نباشــد شــده از 

گمرک ناشــر خبــر داد و گفت: روند ترخیــص پنج هزار 
تن روغن مانده از پنجشــنبه گذشته آغاز شد و به سمت 

انبارهای هدف داخلی کشور در حال انجام است.
وی گفت: محموله پنج هزار تنی روغن آفتابگردان توسط 
شرکت بازرگانی دولتی و با دریافت مجوز سلامت بهداشت 
از سازمان اســتاندارد در بندر ذخیره شده بود.دپوی انواع 
کالاها و نهاده های اساســی در بنادر مازندران مسئله امروز 
و دیروز نیســت بلکه سال های ســال این رویه ادامه دارد 
این وضعیت در حالی اســت که فعالان صنعت دام و طیور 
نور برای تأمین نهاده ها با مشــکلات فراوانی دست و پنجه 
نرم می کنند. مشــکل کمبود نهاده سبب شده تا دامداران 
طی سال های اخیر شــمار زیادی از دام های خود را روانه 

کشتارگاه کنند.

کشــاورزان حــوزه آبریز مارون خوزســتان 
ضمــن اشــاره بــه بلاتکلیفی خــود در نوع 
کشت تابستانه، خواستار تعیین قیمت خرید 

تضمینی گندم در سال جاری شدند. 
این در حالی اســت که معاون بهبود تولیدات 
گیاهی جهاد کشاورزی خوزستان از تعیین نوع 

کشت تابستانه کشاورزان این حوزه ها در هفته 
جاری خبر داد.به گزارش ایلنا از خوزســتان، 
اتــاق اصناف کشــاورزی شهرســتان  مدیر 
بلاتکلیفی کشاورزان حوزه  از  بندرماهشــهر 
آبریز مارون در کشــت تابســتانه و اعتراض 
آنها نســبت به این موضــوع خبرداد و گفت: 

کشــاورزان این حوزه خواستار کشت شلتوک 
و تعیین تکلیف قیمت  نهایی خرید تضمینی 

گندم هستند.
حامــد یوســفی  افــزود: فصل تابســتان و 
دغدغه های بی پایان و هر ساله کشاورزان آغار 
شــده و هنوز تصمیمی درخصوص نوع کشت 
تابستانه در این حوزه آبریز از سوی مسئولان 

گرفته نشده است.
 وی گفت: در ســال های گذشــته و با توجه 
به خشکســالی و حجم آب پشت سد مارون 
تکلیف کشت تابستانه از پیش مشخص شده 
بود و مســئولان نیز از کشــاورزان خواستار 
کشــت نکردن و یا کشــت کم آب و محدود 
می شــدند.وی  اضافــه کرد: خوشــبختانه با 
وجود بارش های پاییز و زمســتان گذشــته 
آب ذخیره پشت ســد مارون در سال جاری 
در وضعیت خوبی قرار داد و با گذشــت یک 

ماه از درخواســت تشــکل های کشاورزی و 
کشــاورزان از مســئولان تاکنون برنامه ای به 
منظور اعلام کشت تابستانه صادر نشده است.
وی درخواست کشاورزان حوزه آبریز مارون را 
کشت شلتوک عنوان کرد و گفت: کشاورزان 
اقدامــات لازم برای کشــت را انجــام داده و 
منتظر ســازمان جهاد کشــاورزی و سازمان 
آب و برق برای تامین آب و اقدام به کشــت 

تابستانه هستند.
یوســفی در پایــان خواســتار تعیین قیمت 
نهایی خرید تضمینی گندم شد تا در شورای 
قیمت گــذاری مشــخص و مابــه التفاوت به 

گندم کاران پرداخت شود.
به همین منظور تــورج نوروزی معاون بهبود 
تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاورزی 
خوزســتان در گفت وگو با ایلنــا اظهار کرد: 
کشــت تابســتانه حوزه کرخه مشــخص و 

جلســات کارشناســی ســایر حوزه ها یعنی 
کارون، مارون و دز نیز برگزار شــد.وی افزود: 
طی جلسات کارشناســی و طرح موضوع در 
استانداری قرار شــد این هفته جلسه  شورای 
کشاورزی به صورت ویژه برای تعیین تکلیف 
کشت تابستانه ســایر حوزه ها برگزار و بعد از 
تصمیم نهایی اطلاع رسانی خواهد شد.نوروزی 
در خصوص قیمت خرید تضمینی گندم گفت: 
سال گذشته گندم به قیمت 11 هزار و 500 
تومن از کشاورزان خریداری می شد و در حال 
حاضر نیز به همین قیمت خریداری می شود 
و بعد از تعییــن قیمت خرید تضمینی گندم 
در ســال جاری مابه التفاوت به کشــاورزان 
پرداخت می شــود.وی عنوان کرد: خوزستان 
در سال جاری تاکنون بیشترین میزان خرید 
تضمینی گندم و بیشــترین پرداختی پول به 

کشاورزان را در کشور داشته است.

بنادر مازندران لنگرگاه ذرت های آلوده 

بلا تکلیفی کشاورزان حوزه مارون برای کشت تابستانه

برق  نیروی  توزیع  مدیرعامل شرکت  گروه شهرستانها: 
اســتان مرکزی گفــت: مهم ترین طرحی که امســال در 
بخش مدیریت مصــرف بخش خانگی اجرایی می شــود، 
طرح »پاداش صرفه جویی« است. این طرح با هدف تأمین 
بــرق پایدار برای تمامی بخش ها اجرا می شــود. محمودی 
بیان کرد: این پاداش شــامل تمامی مصارف اعم از مصارف 
داخل الگــو و بیش از الگو اســت و امــکان صرفه جویی 
مصارف، متفاوت اســت. الگوی مصرف بــرق در ماه های 
خرداد تا شهریور برای مناطق عادی ۳00 کیلووات ساعت 
و در مناطق گرمســیر استان شهرســتانهای ساو و زرندیه 
400کیلو وات ســاعت اســت. وی گفت:در استان مرکزی 
نیــاز مصرف برق حــدود 1000مگاوات اســت که با آغاز 
پیک مصرف این رقم 1400مگاوات پیش بینی می شــود.
محمودی افزود: ســهم عمده مصرف برق در روزهای گرم 

سال، استفاده از وسایل سرمایشی است، شهروندان از دور 
کند کولرهای آبی اســتفاده کنند و با ســرویس دوره ای 
کولرهــای آبی و گازی و تنظیم درجه کولرگازی روی 24 
درجه ســانتی گراد، علاوه بر کمک بــه کاهش آلایندگی 
محیــط زیســت هزینه برق مصرفــی را به میــزان قابل 
ملاحظه ای می توانند کاهش دهند. محمودی با اشــاره به 
اینکه مصرف بــرق صنایع در اســتان مرکزی ۸0 درصد 
اســت، افزود: براســاس برنامه ریزی های انجام شده برای 
عبــور از پیک مصرف برق در تابســتان، صنایع می توانند 
در طول هفته بجز یک روز از ســاعت 11صبح تا ســاعت 
2۳ به تولید خود ادامه دهند.مدیرعامل توزیع نیروی برق 
استان مرکزی گفت: در سال گذشته ۷۷ درصد مشترکین 
اســتان مرکزی طبق الگو مصرف داشــته اند و 2۳ درصد 
باقی مانده ۳۶درصد برق خانگی استان را مصرف می کنند.  

وی اضافه کرد: اســتان مرکزی ۶4 مگاوات تولید پراکنده 
انرژی تجدیدپذیر نیز دارد که رقم خوبی اســت،5 هزار و 
۸42 حلقه چاه برقدار نیز در ســطح اســتان فعال است.
مدیرعامل توزیع نیروی برق اســتان مرکزی خاطرنشــان 
کرد: 51 پســت فوق توزیع، 444 فیدر فشــار متوسط و 
21هزار و 400دســتگاه کنتور هوشــمند منصوبه نیز در 
مجموعه شــبکه اســتان وجود دارد. شاخص خاموشی در 
استان، ۶2 صدم دقیقه در شبانه روز است.محمودی افزود: 
استان مرکزی یک استان مولد بوده و سهم استان در سطح 
کشور یک سهم کلیدی است، ۷0 درصد شبکه های شهری 
و روســتایی در استان بهسازی شــده و 55 درصد شبکه 
فشار ضعیف موجود به کابل خودنگهدار تبدیل شده است.
وی تاکید کرد: برای اولین بار در اســتان مرکزی در سال 
1401 پیک بار کاهش داشته و ۷2 میلیارد تومان پاداش 

به گروه های مختلف مشترکین در سال گذشته تخصیص 
پیدا کرده است. محمودی افزود: همه دستگاه های اجرایی 
براساس مصوبه هیئت وزیران موظف هستند برای کاهش 
۳0 درصد مصرف برق در ســاعات اداری نســبت به سال 
پایه 1400 و کاهش۶0درصد مصرف در ساعات غیراداری 
اقدام کنند. وی با اشــاره به مشــوق های وزارت نیرو برای 
مدیریت بار مصرف برق چاه های کشاورزی  گفت: در برنامه 
وزارت نیرو برای خاموشی چاه های کشاورزی اینگونه آمده 
است که کشــاورزان باید به مدت پنج ساعت و در ساعات 
گرم روز چاه آب خــود را خاموش کنند. محمودی افزود: 
معتقدم در صورت استفاده صحیح و با برنامه تولید کافی، 
کشــاورزان می توانند با 1۹ ساعت زمان باقی مانده هم به 
میزان تولیداتی که نیاز به فعالیت 24 ساعته چاه آب دارد، 

دست پیدا کنند.

طرح »پاداش صرفه جویی« استفاده از برق، با هدف تأمین برق پایداردر استان مرکزی

سنگینی بار زمین های رها شده بر شانه شهر جهانی

شهر جهانی یزد از دیرباز به ساخت و سازهای ویلایی شهرت دارد و ساخت وساز 
آپارتمانی چند ســالی است که به دلیل افزایش تقاضا برای مسکن در این شهر 
دارای معماری اصیل ایرانی، آغاز شــده است.به گزارش مهر،  ساخت و سازهای 
ویلایی در گذشــته شهر را در عرض گســترانده و هزینه های خدمات رسانی را 
چند برابر کرده، از این رو گســترش طولی یعنی ساخت و ساز آپارتمان در یزد 
رونق یافت.اما بخشــی از افزایش تقاضا برای ساخت و سازهای آپارتمانی برای 
جلوگیری از گسترش عرضی شهر اتفاق افتاد، مشکلی که بخش قابل توجهی از 
آن مربوط به زمین های رها شــده در گوشه و کنار شهر، حتی در بهترین نقاط 
شــهر است.زمین هایی که یا زباله دانی می شوند، یا محل تجمع سگ های ولگرد 
یا بروز سایر مشکلات اجتماعی. همسایگان همیشه ناراضی، انتشار آلودگی در 
محیط زندگی و هزاران معضل دیگر سبب شده که مردم دل خوشی از صاحبان 
این زمین ها نداشــته باشند.بخشی از این زمین ها شخصی است که دولت برای 
ترعیب مالکان به ســاخت و ساز و بهبود سیما و منظر شهری، نسبت به نصب 
دیوارهای پیش ســاخته اقدام کرده و به مالکان هم هشدار داده که برای تعیین 

تکلیف آنها اقدام کنند.
برخی از این زمین ها هم دولتی هستند که دستگاه های دولتی از پس هزینه های 
عمرانی آن بر نمی آیند و به حال خود رها شده و باری روی دوش شهر هستند.

دادســتان یزد درباره برخوردهای قانونی با وضعیت فعلی و مدیریت زمین هایی 
که در شهر رها شده، به خبرنگار مهر گفت: بخشی از این زمین های بلااستفاده 
در شــهر مالکیت خصوصی دارند یا در بحث ورثه باقی مانده اســت.محمدرضا 
حدادزاده افزود: در این زمینه هم دو مشــکل وجــود دارد، به نحوی که مالکان 
نمی خواهند زمین را بفروشند و یا بسازند که در این باره قانونی وجود ندارد که 
چه باید کرد، مگر اینکه معبر شهری بخواهد احداث شود و مسیر عمومی باز شود 
که در این صورت، شــهرداری طبق ضوابط تملک می کند.وی ادامه داد: درباره 
زمین های دولتی نیز می توان گفت که برخی املاک به نفع ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره(، تملک شــده که باید اقدامات ثبت آن انجام شود و اگر کسی متعرض 
شده، آن را رفع تصرف کند و برخی نیز برای مالکیت اداره اموال و املاک بنیاد 
مستضعفان پیگیری شده است.حدادزاده بیان کرد: مشکل دوم زمین های بزرگ 
با کاربری کشاورزی اســت که چند سالی است خشک شده اند و ضوابط جهاد 
کشاورزی در تغییر کاربری و به دنبال آن ضوابط شهرداری سختگیری می کند 
بنابراین در نهایت یا آن زمین رها می شــود یا اگر مالک بخواهد از آن استفاده 
کند با مشــکل تغییر کاربری مواجه می شود و به ناچار به دست باندهای دلال 
زمین خوار می افتد. یکی از شهروندان مرکز شهر از وجود زمین های رها شده در 
اطراف خانه اش گلایه کرد و افزود: مالکان این خانه ها اصلًا به فکر همســایگان 
نیستند، زمین ها رها می شوند باعث انتشار گرد و خاک در محله هستند و حتی 
زباله دان نیز شــده اند.زهرا میرحسینی ادامه داد: مشکلات ناشی از این زمین ها 
برای همســایگان اســت اما ارزش افزوده آن برای مالکانی است که بی دغدغه 
منتظر بالا رفتن ارزش ملک خود هســتند در صورتــی که همین زمین ها در 
صورتی که به شــهرداری فروخته شــود، می تواند زمین بازی فرزندان محله یا 
مرکز فرهنگی باشــد.وی افزود: زمین های رها شده تنها آنچه مردم در حاشیه 
معابر اصلی شــهر می بینند، نیستند بلکه بخش قابل توجهی از آنها نیز در دل 
محله های قدیم و جدید وجود دارد که به حال خود رها شده اند و حتی تردد در 
محله را نیز با ترس همراه کرده اند.یکی دیگر از شهروندان یزدی اما از زمین های 
دولتی رها شــده به ویژه در شــهرک های بافت جدید شهر گلایه کرد و افزود: 
شهرک مدرســه کم دارد، فضای تفریحی ندارد، مرکز فرهنگی ندارد اما زمین 
به دلیل مالکیت دســتگاه غیرمرتبط قابلیت تبدیل شــدن به این کاربری ها را 
ندارد.رضا مستقل ادامه داد: این زمین ها می توانند با همکاری دستگاه ها به نفع 
اهالی محله تغییر کاربری پیدا کنند اما هیچ دســتگاهی حاضر به این همکاری 
نیســت و همه آن را ارث پدری خود می دانند و حاضر به همراهی نیستند و به 
اعتراضات و نامه نگاری های اهالی محله ها هم توجهی نمی کنند. دادســتان یزد 
در این زمینه گفت: سال گذشته پیشنهاد اصلاح این ضوابط و قوانین بیان شد 
که در خود شهرداری هم به دنبال اصلاح بسیاری از این ضوابط هستند؛ بخشی 
از آن هم مقرراتی است که کشوری است.محمدرضا حدادزاده تاکید کرد: مسائل 
مربوط به این زمین ها باید با پیگیری شهرداری و جهاد کشاورزی حل شود تا در 
موضوع تفکیک و تغییر کاربری اراضی که واقعاً دیگر کشاورزی نیستند، تفکیک 
و استفاده متعارف صورت گیرد.وی به مردم توصیه کرد: با توجه به اینکه برخی 
افراد اســم و رسم دار، مالک این زمین ها هستند و زمین ها را تفکیک می کنند 
و هزینه تغییر کاربری اش را هم نمی پردازند، باید در معاملات هوشــیار بود چرا 
که هزینه تغییرکاربری به عهده خریدار خواهد بود البته دادگستری هم در این 
زمینه ورود کرده است.بســیاری از گردشــگرانی که به یزد سفر می کنند نیز از 
وضعیت زمین هایی که در گوشه و کنار شهر به ویژه در مرکز و بافت تاریخی آن 
رها شده است، ابراز تعجب می کنند چرا که این املاک موقعیت بسیار مناسبی 
دارند و می تواند کاربری های خوبی داشته باشند.حتی برخی از زمین های دولتی 
رها شده در شهر نیز می تواند بخشی از نیازهای محلات اطراف خود را تأمین کند 
به شرط اینکه این زمین ها شناسایی شده و با مجوزهای مربوطه، تغییر کاربری 
پیدا کنند.این نکته نیز حائز اهمیت است که با گسترش شهر یزد، شاهد پیوستن 
زمین های زراعی به بافت مسکونی هستیم، زمین هایی که سالیان سال است به 
دلیل خشکسالی، کشت نشده اند و باید تغییر کاربری پیدا کنند تا معضلات ناشی 

از زمین خواری و امثال آن روز به روز کاهش یابد.

گزارش


